



How to bring African practices and knowledge to the core of climate issues and sustainable development in Africa?

27-30 September 2023

AFRICA GREEN WEEK

I. Overview

Africa Green Week is a project of activities on environment, climate, and sustainable agriculture. It aims to bring together local people, experts, environmental activists, farmers, media, NGOs, governments, and various stakeholders to discuss environmental protection, green innovation, and climate change adaptation mechanisms in Africa. This project, supported by the Green Africa Initiative, was born out of the lack of information on the effects of climate change and the need to contribute more with endogenous solutions to meet the challenges of sustainable development on the continent.

Indeed, considering Africa's traditional practices and knowledge in the fight against climate change for better adaptation is essential to ensure an inclusive, relevant, and sustainable approach to the management of natural resources and the environment. To achieve these objectives, it is therefore essential to:

1- Give value to local practice and knowledge

Local communities must be recognised as legitimate partners in proposing environmental and climate policies and in managing natural resources. It is therefore necessary to increase the involvement of these communities on the continent, which have valuable knowledge about their environment and about changes.

2- Documenting traditional knowledge on climate change, mitigation, and adaptation

Traditional ideas and social representations need to be documented so that they can be passed on to future generations and used by decision-makers. This documentation can take different forms, such as the production of media content (interviews, reports, stories, poems, drawings, podcasts, etc.) and the creation of databases.

3- Fostering cooperation and promoting innovation with local knowledge

This involves establishing mechanisms that consider the integration of traditional knowledge into climate change and adaptation programmes. This can be done by encouraging cooperation between local communities, experts, and policymakers. This local knowledge can also inspire innovations to cope with climate change and adapt to its impacts. Research and development programmes should be encouraged to find new solutions based on this African traditional knowledge.

Africa Green Week therefore aims to raise awareness and promote all actions, innovations, and best practices, whether modern and traditional, on issues related to climate change, environment, and ecological and sustainable agriculture in Africa.

The event will bring together participants from across the continent and from different backgrounds, including local knowledge holders, civil society, companies, international organisations, governments, and institutions, ... to discuss challenges and opportunities, propose strategies to mitigate and adapt to the effects of climate change, and develop solutions based on local reflection. It will provide a platform for African stakeholders to share best practices and develop strategies for a more sustainable future.

The first edition of this event will be held under the theme: "The role of media and NGOs in the face of local knowledge in communicating and popularizing solutions to climate change". It will focus on the use of local knowledge, coordination and how to communicate effectively on climate change to different audiences.

II. Aims

The objectives of Africa Green Week are:

- *To increase awareness and understanding of local and traditional issues related to sustainable agriculture, environment, and climate change in Africa.*
- *To encourage the participation of local people in environmental and sustainable development initiatives.*
- *Strengthen the capacity of local people, governments, civil society, and businesses to address issues related to the SDGs and climate change.*
- *Promote the adoption of good traditional practices and sustainable policies for Africa.*
- *Promote collaboration and partnerships between governments, civil society and holders of traditional knowledge and practices to address environmental and climate change issues.*
- *Provide a platform for sharing best practices and developing strategies/synergies for a more sustainable future.*
- *To promote innovative solutions to environmental and climate change issues in Africa.*

- To facilitate the exchange of knowledge and experience among African countries on issues related to sustainable agriculture, environment, and climate change.
- Strengthen the capacity of African countries to access international climate change finance.
- Support the implementation of the Paris Agreement and the Sustainable Development Goals in Africa.

III. *Activities*

Over 06 days, participants will have the opportunity to take part in interactive activities such as round tables, workshops, conferences, exhibitions, and field trips. They also could network with each other and learn from experts and “green companies”.

Specifically, several activities will take place during the week. The following activities have been planned.

1- *Symposiums, workshops, and seminars*

Several symposia, workshops and seminars will be organized to allow participants to deepen their knowledge on different topics related to the environment, climate, sustainable development, agro-ecology, green economy, etc. They will provide an opportunity for participants to learn more about the environment, climate change and sustainable development.

They will provide an opportunity for participants to network with other key actors on climate and sustainable development issues, to acquire practical and theoretical knowledge on these various issues, and to share experiences and best practices in promoting sustainable development in Africa. These activities include keynote speeches, panel discussions and interactive workshops.

➤ *Symposia*

The symposia will cover a wide range of topics directly related to local practices on the continent, including natural resource management, climate change adaptation, biodiversity conservation, waste management, energy transition, sustainable agriculture, and environmental health. They will allow participants to share endogenous knowledge and discuss challenges, opportunities, and solutions.

➤ *Workshops and seminars*

Workshops and seminars will be led by experts who will provide practical information and tools to help participants apply the knowledge gained in their daily work. They are primarily

aimed at journalists, media, communication, and advocacy professionals. They will offer in-depth presentations and interactive discussions to help participants better understand key issues and potential solutions to promote sustainable development in Africa.

➤ Key themes to be addressed during Africa Green Week include:

- Climate change: Understanding local knowledge, science, and impacts, as well as strategies and solutions to mitigate and adapt to its effects.
- Climate information: The role of journalists and media actors in disseminating information and popularizing adaptation solutions.
- Sustainable development: Exploring the importance of traditional knowledge and practices for sustainable development and the environment in Africa.
- Environmental governance: Exploring the role and relevance of government, business and civil society in environmental protection and climate action.
- Sustainable agriculture: Discuss the importance of sustainable agricultural practices, including agroecology, for water management, food security and climate resilience.
- Renewable energy: Explore the potential of renewable energy to power Africa's future.
- Environmental justice: Asking what environmental justice means in the fight against climate change in an African context.

Participants in these workshops and presentations will have the opportunity to network and collaborate with other stakeholders to develop strategies and solutions for a sustainable future.

2- An exhibition

The Africa Green Week Exhibition is a space for all stakeholders in the environment and sustainable development sector in Africa. It will take place over several days and will bring together governmental and non-governmental organisations, universities, companies, and individuals working to promote best practice and environmental sustainability in Africa.

➤ Products and Services Exhibition

The exhibition will take place in the large Conference and Workshop Centre, where activities will be concentrated. Exhibition stands will be set up for exhibitors to showcase their products, services and technologies related to the environment and sustainable development. Visitors will be able to discover the latest innovations in sustainable development, exchange ideas and experiences with exhibitors and find practical solutions to their needs.

➤ Animation and film projection

In addition to the exhibition stands, the fair will also feature an animation and awareness-raising platform. Visitors, especially schoolchildren and students, will be able to participate in

quizzes and games on climate and the environment. It will also be the setting for the screening of explanatory and awareness-raising documentary films. Visitors will be able to learn more about specific topics and talk to experienced professionals.

The exhibition will be a forum for exchange and presentation of solutions. It will provide a platform for different stakeholders to present their activities and efforts to combat climate change and promote sustainable development.

IV. *Expected participants*

The Africa Green Week will bring together over 200 direct participants in face-to-face and online sessions. The event will pay special attention to the representation of all segments and stakeholders. Thus, we will have around the activities:

- *African researchers*
- *Stakeholders in local and traditional practices*
- *Media*
- *Professional associations and groups*
- *Agro-food producers, consumer associations*
- *Technical and financial partners*
- *Development organisations*
- *Businesses, financial and insurance institutions*
- *Representatives of local and regional authorities*
- *Decision-makers and public administration officials (National Assembly, Government...)*
- *Pupils, students, school, and academic staff*

The public could come to the conference and workshop venues, but also follow the event online through various media and communication channels.

Thank you and we look forward to welcoming you!

Please contact us for more information:

+49 171 2298166 / +226 76 74 34 30

<https://www.africa-green-news.org/africagreenweek>

africagreenews@gmail.com



Mettre les pratiques et les savoirs africains au cœur des enjeux climatiques et du développement durable

27-30 septembre 2023

AFRICA GREEN WEEK

V. Aperçu global

Africa Green Week est un projet d'activités sur l'environnement, le climat et l'agriculture durable. Il est destiné aux populations locales, aux experts, aux activistes environnementaux, aux agriculteurs, aux médias, aux ONG, aux gouvernants et aux différentes parties prenantes pour discuter de la protection de l'environnement, des innovations vertes et des mécanismes d'adaptation au changement climatique en Afrique. Ce projet porté par *Africa Green Initiative* est né d'un constat face au manque d'information sur les effets du changement climatique et de la nécessité de contribuer davantage avec des solutions endogènes pour répondre aux enjeux du développement durable sur le continent.

En effet, la prise en compte des connaissances endogènes africaines dans la lutte contre le changement climatique pour une meilleure adaptation est essentielle pour garantir une approche inclusive, pertinente et durable dans la gestion des ressources naturelles et de l'environnement. Pour atteindre ces objectifs il est donc indispensable de :

➤ **Valoriser les connaissances endogènes africaines**

Car les communautés locales doivent être reconnues comme des partenaires légitimes dans la proposition de politiques environnementales et climatiques ainsi que dans la gestion des ressources naturelles. Il faut donc impliquer davantage les communautés sur le continent qui possèdent des connaissances précieuses sur leur environnement et sur les changements.

➤ **Documenter les savoirs traditionnels en matière de changement climatique, d'atténuation et d'adaptation**

Il faut renseigner les idées et les représentations sociales endogènes pour qu'elles puissent être transmises aux générations futures et être utilisées par les décideurs. Cette documentation peut prendre plusieurs formes, comme des productions de contenus médiatique (interviews, reportages, récits, poèmes, dessins, podcasts, ...) et la mise en place de base de données.

➤ **Favoriser la collaboration et la promotion d'innovations avec les connaissances endogènes**

Il s'agit de mettre en place des mécanismes qui prennent en compte l'intégration des savoirs traditionnels dans les programmes de lutte contre le changement climatique et d'adaptation. Cela doit se faire en encourageant la collaboration entre les communautés locales, les experts et les décideurs politiques. Ces connaissances endogènes peuvent également inspirer des innovations pour faire face aux changements climatiques et s'adapter à ses impacts. Les programmes de recherche et développement doivent être encouragés pour trouver de nouvelles solutions basées sur ces savoirs traditionnels africains.

Africa Green Week vise donc à sensibiliser et à promouvoir toutes les actions, les innovations et les bonnes pratiques, qu'elles soient modernes ou traditionnelles, sur les questions liées aux changements climatiques, à l'environnement et à l'agriculture durable en Afrique.

L'évènement réunira des participants de tout le continent et de différents horizons notamment des détenteurs de savoirs endogènes, des gouvernants, la société civile, les entreprises, les organisations et institutions internationales, ... pour discuter des défis et des opportunités, pour proposer des stratégies d'atténuation et d'adaptation aux effets du changement climatique et pour développer des solutions basées sur des réflexions et des actions locales. Il offrira ainsi aux acteurs africains une plateforme pour partager les meilleures pratiques et développer des stratégies pour un avenir plus durable.

La première édition de cet évènement itinérant qui se veut majeur se tiendra sur le thème : **« Rôle des médias et des ONG face aux connaissances locales dans la communication et la vulgarisation de solutions sur le changement climatique »**. Elle sera ainsi focalisée sur l'utilisation des savoir-faire et savoirs-être locaux, la coordination et la manière de communiquer efficacement sur le changement climatique aux différents publics.

VI. Objectifs

Les objectifs d'*Africa Green Week* se déclinent de la manière suivante :

- Accroître la sensibilisation et la compréhension des questions endogènes liées à l'agriculture durable, l'environnement et au changement climatique en Afrique.
- Encourager la participation des populations locales dans les initiatives en matière d'environnement et de développement durable.
- Renforcer la capacité des populations locales, des gouvernants, de la société civile et des entreprises à traiter les questions liées aux Objectifs de Développement durables et au changement climatique.

- Promouvoir l'adoption de bonnes pratiques traditionnelles et de politiques durables pour l'Afrique.
- Favoriser la collaboration et les partenariats entre les gouvernants, les entreprises, la société civile et les détenteurs de savoirs et pratiques traditionnelles pour traiter les questions liées à l'environnement et au changement climatique.
- Offrir une plateforme interactive pour partager les bonnes pratiques et développer des stratégies/synergies pour un avenir plus durable.
- Promouvoir des solutions innovantes aux problèmes liés à l'environnement et au changement climatique en Afrique.
- Faciliter l'échange de connaissances et d'expériences entre les pays africains sur les questions liées à l'agriculture durable, à l'environnement et au changement climatique.
- Renforcer la capacité des pays africains à accéder au financement international de la lutte contre le changement climatique.
- Soutenir la mise en œuvre de l'Accord de Paris et des Objectifs de développement durable en Afrique.

VII. Activités

Durant 06 jours, les participants auront l'occasion de participer à des activités interactives, telles que des tables rondes, des ateliers, des conférences, des expositions et des visites sur le terrain. Ils auront également l'occasion de nouer des contacts entre eux et de s'informer auprès d'experts et d'entreprises « vertes ».

Plus spécifiquement, durant une semaine, plusieurs activités seront menées. Il est donc prévu :

1- Colloques, ateliers et séminaires

Plusieurs colloques, ateliers et séminaires seront organisés pour permettre aux participants d'approfondir leur connaissance sur différents sujets liés à l'environnement, au climat, au développement durable, à l'agroécologie, à l'économie verte, etc.

Ils offriront une occasion pour les participants de se connecter avec d'autres acteurs clés des questions du climat et du développement durable, d'acquérir des connaissances pratiques et théoriques sur ces différents sujets et de partager des expériences et des meilleures pratiques pour promouvoir le développement durable en Afrique. Ces activités comprendront des orateurs principaux, des débats d'experts et des ateliers interactifs.

- Les colloques

Les colloques couvriront un large éventail de sujets en lien direct avec les pratiques locales sur le continent, notamment la gestion des ressources naturelles, l'adaptation au changement climatique, la protection de la biodiversité, la gestion des déchets, la transition énergétique, l'agriculture durable et la santé environnementale. Ils permettront aux participants de partager des connaissances endogènes et de discuter des défis, des opportunités et des solutions.

- **Les ateliers et séminaires**

Les ateliers et séminaires seront animés par des experts qui fournissent des informations pratiques et des outils pour aider les participants à appliquer les connaissances acquises dans leur travail quotidien. Ils seront principalement adressés aux journalistes, aux médias et aux acteurs de la communication et du plaidoyer. Ils fourniront des présentations détaillées et des discussions interactives pour aider les participants à mieux comprendre les enjeux clés et les solutions potentielles pour promouvoir le développement durable en Afrique.

Entre autres, durant *Africa Green Week*, les grandes thématiques suivantes seront abordées :

- **Changement climatique** : Comprendre les connaissances locales, la science et leurs impacts ainsi que les stratégies et les solutions pour atténuer ses effets et s'y adapter.
- **Information climatique** : Rôle des journalistes et des acteurs médiatiques dans la diffusion de l'information et la vulgarisation des solutions d'adaptation.
- **Développement durable** : Explorer l'importance des pratiques et savoirs traditionnels pour le développement durable et pour l'environnement en Afrique.
- **Gouvernance environnementale** : Examiner le rôle et la pertinence des gouvernants, des entreprises et de la société civile dans la protection de l'environnement et l'action climatique.
- **Agriculture durable** : Discuter de l'importance des pratiques agricoles durables notamment l'agroécologie pour la gestion de l'eau, la sécurité alimentaire et la résilience climatique.
- **Énergies renouvelables** : Explorer le potentiel des énergies renouvelables pour alimenter l'avenir de l'Afrique.
- **Justice environnementale** : Il s'agira de questionner quelle justice environnementale dans la lutte contre le changement climatique dans un contexte africain ?

Les participants à ces ateliers et communications auront l'occasion de nouer des contacts, de collaborer avec d'autres parties prenantes afin d'envisager ensemble l'élaboration des stratégies et des solutions pour un avenir durable.

2- Un salon

Le salon dans le cadre *d'Africa Green Week* est un espace pour tous les acteurs du secteur de l'environnement et du développement durable en Afrique. Il se déroulera sur plusieurs jours et rassemblera des organisations gouvernementales et non gouvernementales, des universités, des entreprises et des individus qui travaillent à la promotion des bonnes pratiques et la durabilité environnementale en Afrique.

- **Exposition de produits et services**

Le salon d'exposition sera organisé dans le grand centre des conférences et des ateliers où se concentreront les activités. Des stands d'exposition seront installés pour les exposants, qui y présenteront leurs produits, services et technologies liés à l'environnement et au développement durable. Les visiteurs pourront ainsi découvrir les dernières innovations en matière de développement durable, échanger des idées et des expériences avec les exposants et trouver des solutions pratiques à leurs besoins.

- **Animation et projection de film**

Outre les stands d'exposition, le salon d'exposition comprendra également un podium d'animation et de sensibilisation avec des quiz et jeux sur le climat et l'environnement, pour les visiteurs, notamment les élèves et étudiants. Il s'agira également d'un cadre de projection de films documentaires d'explication et de sensibilisation. Les visiteurs pourront ainsi approfondir leurs connaissances sur des sujets spécifiques et discuter avec des professionnels expérimentés.

L'exposition sera un cadre d'échanges et de présentation de solutions. Elle offrira une plateforme aux différentes parties prenantes de présenter leurs activités et leurs efforts de lutte contre le changement climatique et de promotion du développement durable.

VIII. Participants attendus

Africa Green Week rassemblera plus de 200 participants directs en présentiel et en ligne. L'évènement accordera une attention particulière à la représentation de tous les segments et tous les acteurs. Ainsi nous aurons autour des activités :

- Des chercheurs africains,
- Des organismes de développement,
- Des partenaires techniques et financiers,
- Des associations et groupements professionnels,
- Des producteurs agroalimentaires, associations de consommateurs,
- Des entreprises, établissements financiers et d'assurance,
- Des représentants de collectivités territoriales,

- Des décideurs et responsables de l'administration publique (Assemblée nationale, Gouvernement...),
- Des élèves, des étudiants, les acteurs du milieu scolaire et académique,

Le grand public pourrait se déplacer sur les sites de conférence et d'atelier, mais aussi suivre l'événement en ligne à travers divers médias et canaux de communication.

Nous vous remercions et nous nous réjouissons par avance de vous avoir parmi nous!

Pour plus d'informations, contactez-nous :

+49 171 2298166 / +226 76 74 34 30

<https://www.africa-green-news.org/africagreenweek>

africagreenews@gmail.com